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حجت الاســام و المســلمین سید حسن 
خمینی در مراســم تجدید میثاق اعضای قوه 
قضائیه با آرمان های امام خمینی)س( با تأکید 
بر اینکه یکی از مهمترین عواملی که دشمنان 
را مأیــوس می کنــد، انتخابات اســت، گفت: 
انتخابات وقتی انتخابات است که همه بتوانند 
در آن به تغییر، حتی اگر خواستند تغییر برخی 
سیاست ها و قوانین و مدیران، رأی بدهند. این 
شرط انتخاباتی اســت که امید آفرین است و 

برای دشمنان موجب یأس می شود.
به گزارش خبرنگار جماران، یادگار امام طی 
ســخنانی در مراسم تجدید میثاق قوه قضائیه 
با آرمان های امام خمینــی)س( در حرم امام، 
گفت: انتخابات به شــرطی انتخابات است که 
بتواند باعث تغییر شــود؛ تغییر نوع حکمرانی 
و نگاه هــا. اینکه می فرمایند، »میزان رأی ملت 
است« و اینکه می فرمایند، »مردم ولی نعمت 
ما هستند«، تعارف نیست. اینکه رهبری انقاب 
این مقدار بر نقش مردم حتی در مشــروعیت 

نظام تأکید دارند، تعارف نیست.
او ادامــه داد: یکی از مهمترین ویژگی های 
اولیا خدا ایجاد امید در روح و جان مردم است. 
خداوند وقتی می خواهد این مطلب را بیان کند 
می فرماید، »از رضوان خداوند مأیوس نشوید«. 
در همه فرازها و فرودها اولیاء خدا توان این را 
دارند که به لطف الهی امید را به جامعه بدمند.
او افزود: نفس اینکه کســی از اولیاء خدا در 
میان مردم زندگی می کند این اســت که برای 
مردمــان امیدبخش اســت؛ و به همین جهت 
یأس آفرین هم هست. اگر برای دوستان امید 
آفرین اســت، برای دشــمنان باعث تبدیل به 
یأس می شود. وقتی در سخت ترین جنگ های 
پیامبر)ص( همه به ایشــان پناه می بردند، پناه 
بردن به پیامبر)ص( صرفا پناه بردن به شمشیر 
و قــدرت دفاعی آن بزرگوار نبــوده ، بلکه پناه 
بردن از این جهت است که تا تو هستی، اعتماد 

و اطمینان داریم.
او تأکیــد کرد: نقش اولیــاء خدا و رهبران 
بزرگ این اســت که امید ایجــاد کنند، دل ها 
به ســبب وجود آنها گرم شود و مصداق »ذکر 
خدا« باشــند. همانطور که قــرآن در رابطه با 
مسیح)ع( می فرماید، »ذکرالله« است. اینها ذکر 

خدا هستند و قلوب را مطمئن می کنند.
سید حسن خمینی یادآور شد: یکی از این 
اولیاء خدا در روزگار مــا امام بزرگوار ما بود و 
وقتی کــه آمد، با خودش امید آورد و مردم به 
یک کانون مهم رهبریت امیدوار شــدند. امید 
حرکت آفرین، هویت آفرین بوده و شــرط بقاء 
یک ملت اســت. خوش بینی به فردا شرط بقا 
اســت. رهبر معظم انقاب تعبیری در رابطه با 

امام دارند که »امام به خدا خوش بین بود«.
او اظهار داشــت: وقتی خداوند می خواهد 
مژده بدهد و منت بر ســر مســلمانان بگذارد، 
می گویــد ما کفار را مأیــوس کردیم. اگر امید 

برای دوستان شــرط بقا است، یأس هم برای 
دشمنان شرط پایان دشمنی است. بی تردید 
جمهوری اسامی با عظمتی که دارد، محصول 
یأسی است که در دشمنان و امیدی است که در  
دل دوستان خدا و دوستان انقاب ایجاد کرده 
است. یادگار امام تأکید کرد: چنانکه امسال هم 
رهبری معظم در مراســم ســالگرد امام اشاره 
کردند، اگر بخواهیم امید را تداوم ببخشیم، باید 
عوامــل آن را ایجاد کنیم؛ اگر بخواهیم انقاب 
و جمهوری اســامی باقی بماند، باید این امید 
را لحظه به لحظه بیافزاییم و در به تناسب آن 
آن هر کاری که یأس دشــمنان را در پی دارد، 
انجام دهیم. کسانی که به دنبال براندازی این 
نهال تنومند هستند باید به یأس برسند؛ یأس 
پایان دشمنی است. این روزها اروپایی ها رفتار 
دیگری داشته اند و این نشان می دهد آنها وقتی 
از براندازی مأیوس شدند رفتار دیگری داشتند. 
او افزود: تدبیر رئیس قوه قضائیه و پیشنهاد به 
رهبری در عفو سال گذشته بسیار امید آفرین و 
همچنین یأس آفرین برای دشمنان بود. کسانی 
که از بیرون ناظر بودند، متوجه شدند این کار 
بزرگ چه مقدار کسانی که می خواستند مردم 
ایران را چند پاره ببینند، مأیوس کرد و تدبیر 

بسیار ارزشمندی بود.
سید حسن خمینی تأکید کرد: هر کاری که 
بتوان به وسیله آن از نزاع های بچگانه داخلی با 
سماحت، بزرگواری و عفو عبور کرد، ایجاد امید 
می کند و برای دشــمنان ایجاد یأس می کند 
و بقاء انقاب و جمهوری اســامی را تضمین 
می کند. بنابراین عفو ها کار بزرگ و ارزشمندی 
بود؛ گرچه شــاید دشمنان می خواستند اثرات 
آن را بپوشــانند و نبینند، اما کسانی که نگاه 
می کنند حتما توجه داشته اند و توجه بیشتری 
هــم خواهند داشــت. بنابراین، جــا دارد که 

دوستان این مسیر را ادامه دهند.
او اظهار داشــت: یکی از مســائل مهم در 
بحث امید، امید به عدالت قضایی است. اینکه 
انسان ها مطمئن باشند حقشان تأمین می شود 
و هــر اتفاقی که بیفتد، نهایتــا حق به حقدار 
می رسد، امید آفرین است. دعوا هست و بعضا 
ظلم هم هست، اما اگر انسان مطمئن باشد که 
می تواند ظلم را دادرسی و دادستانی کند، پا بر 
جا می ماند. قوه قضائیه مسئولیت مهمی است؛ 
اینکه مردم احســاس کنند جایــگاه و کانونی 
وجــود دارد که به عدالت در رابطه با آنها رفتار 
می شود و استقال قاضی می تواند بسیار امید 

آفرین باشد.
یادگار امام در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: یکی از مهمترین عواملی که دشمنان را 
مأیوس می کند، انتخابات است. انتخابات آخر 
ســال یکی از مهمترین چیزهایی اســت که 
جمهوری اســامی را بیمه می کند. بی تردید 
هیچ عاملی مثل حضور مردم، زندگی و امنیت 
را راحت نمی کند، هیچ عاملی به اندازه حضور 

مردم دشمنان را مأیوس نمی کند.
البته این حضور شرایطی دارد که از جمله 
آن برگــزاری انتخاباتی اســت که در آن همه 
سلیقه ها حاضر باشــند. جمهوری اسامی با 
شــجاعت حق تعیین سرنوشــت مردم را به 

خودشان واگذار کرده است.
او ادامــه داد: امــام وقتی به ایــران آمدند، 
بسیاری افراد گفتند تا 15 سال انتخابات لازم 
نداریــم، ولی امام در 13 مــاه اول انقاب پنج 
انتخابــات برگزار کرد؛ همان اندیشــه تا امروز 
همراه ما اســت. انتخابات بســیار مهم است و 
شــرط آن این اســت که همه احساس کنند 
هرچه می خواهند تغییر دهند را از این مســیر 

به دست می آورند.

 رئیس قوه قضائیه در حرم امام: 
همه قوا دست به دست هم بدهیم، 

گرفتاری های مردم را رفع کنیم
حجت الاسام والمسلمین محسنی اژه ای در 
ادامه، طی سخنانی اظهار کرد: در جوار مضجع 
مطهر امام راحل عهد می بندیم که در مســیر 
نیل به اهداف مقدس ایشان و شهدای گرانقدر 

انقاب، ثابت قدم باشیم. 
رئیس قــوه قضائیه بــا گرامیداشــت یاد 
و خاطره شهید آیت الله بهشتی و یاران صدیق 
ایشان و انقاب گفت: به فرمایش مقام معظم 
رهبری، هم حیات و هم شهادت شهید بهشتی 
مظلومانه بود.  رئیس دســتگاه قضا در ادامه با 
اشــاره به منظومه فکری امام راحل و رویکرد 
ایشــان در قبال مردم گفت: امام عظیم الشأن 
ما برای کرامت و وحدت مــردم ارزش بالایی 
قائل بودند و هیچ گاه نمی فرمودند که فان کس 
یا گروه نباشــد، فقط تاکید داشتند که شاه و 
مســتکبرین، نباشــند؛ امام بزرگوار ما حتی 
در قبال آن هایی کــه در اوایل انقاب، نگاه و 
رویکرد همدلانه نداشتند نیز تاکیدشان این بود 
که وحدت با آن ها و جذب شان در دستور کار 
قرار بگیرد؛ بالاتر از این ها، حتی امام فرمودند 
آن هایی که اسلحه به دســت گرفتند نیز اگر 
ساح خود را کنار بگذارند، برای گفتگو پذیرفته 
می شــوند.  رئیس عدلیه با اشاره به اهتمام و 
توجــه امام راحل به افــکار و رای مردم گفت: 
امام عظیم الشــان ما می فرمودند که فان کس 
را در فان مسئولیت قبول نداشته و به او رای 
نداده، اما به به رای مردم احترام گذاشــته و او 
را تنفیذ کرده است؛ امام بزرگوار ما که در برابر 
مستکبرین، لحظه ای ترس و تردید به خود راه 
نــداد، در مقابل مردم نه فقط در لفظ بلکه در 

عمل، مهربان و عطوف و متواضع بودند.

حجت الاسام والمســلمین محسنی اژه ای 
در ادامــه به اهتمام و توجه امام راحل به مردم 
و طبقات زحمتکش و مستضعف اشاره کرد و 
گفت: امام عظیم الشان ما برای مردم و طبقات 
زحمتکش و برای خانواده های شهدا و ایثارگران 
و مدافعان ارزش های اسامی، احترام فوق العاده 

ویژه ای قائل بودند.
رئیــس قوه قضائیه با اشــاره به تاکیدات و 
تصریحات امام راحل در خصوص ولایت فقیه 
و ولی فقیه، گفت: امروز شــخصیت والامقامی 
همچون مقام معظم رهبری که خلف صالح امام 
راحل هستند، عمود خیمه انقاب می باشند و 
همه دلدادگان اســام ناب در اقصی نقاط دنیا، 
به ایشان دل بســته اند و به ایشان امیدوارند و 
با وجود ایشان احســاس قدرت می کنند و به 

همین جهت در مقابل دشمنان می ایستند.
رئیس دســتگاه قضا با بیــان اینکه امروز 
بهترین خدمت بــه امام و اســام و رهبری، 
خدمت به مردم اســت، گفت: امروز اگر مردم 
از ما صداقت و تدبیر و کاردانی ببینند، امیدوار 
می شوند و قدم ها و اقدامات مجاهدانه و مجدانه 
ما در راستای حل مشــکات مردم، ناامیدی 
دشــمن را به همراه خواهد داشت؛ باید همه با 
هم در هر سه قوه دست به دست هم دهیم تا 

گرفتاری های مردم را رفع کنیم.
رئیس عدلیه با اشاره به خواسته ها و توقعات 
به حق مردم از مســئولان گفــت: امروز مردم 
از مــا این توقع به حــق را دارند که رفتار های 
غیرتبعیض آمیــز داشــته باشــیم و هر کس 
تظلم خواهی کرد به تظلم خواهی او بر اســاس 
عدل و قانون رســیدگی کنیم و توجه نداشته 
باشــیم که فرد مراجعه کننــده از کدام جناح 
است و چه عقیده و سلیقه و نظری دارد؛ ما باید 
ملجأ و مأوای هر فردی باشــیم که تظلم خواه 
اســت؛ ما حق نداریم بگوییم کــه فان فرد 

تظلم خواه با ما اختاف نظر دارد. 
رئیس قوه قضائیه ادامه داد: مردم از ما توقع 
دارند که به ســرعت به امور آن ها رســیدگی 
کنیــم و مواجهــه کریمانــه و محترمانه ای 
بــا مراجعه کنندگان داشــته باشــیم؛ مردم و 
مراجعه کنندگان به مراجع قضایی این توقع را 
دارند که اوقات رسیدگی برای آن ها به گونه ای 
تنظیم شــود که معطلی و تاخیر و پشــت در 

ایستادن برای آن ها ایجاد نشود. 
محسنی اژه ای  والمســلمین  حجت الاسام 
گفت: ما در دســتگاه قضایی باید شخصیت و 
کرامت همه مراجعه کنندگان حتی متهمان و 

خانواده های آن ها را حفظ کنیم. 
رئیس عدلیه در پایان خطاب به مســئولان 
قضایی گفت: خودســازی و تهذیب را بیش از 
پیش مــورد اهتمام قرار دهیــد و بدانیم امام 
راحل که در مقابل مستکبران ایستاد به سبب 
این بود که خودساخته و مهذب بود و هوا های 

نفسانی را در خود کشته بود.

سیدحسن خمینی در مراسم تجدید میثاق اعضای قوه قضائیه با آرمان های امام:

انتخابات به شرطی است که سیاست ها، قوانین و مدیران تغییر کند

به مناســبت چهل و دومین ســالگرد شهادت ایت الله 
دکتر شهید بهشتی نشست »آراء و اندیشه های اقتصادی-
اجتماعی شهید بهشتی، افسانه ها و واقعیت ها« در موسسه 

مطالعات دین و اقتصاد برگزار شد.
به گزارش شــفقنا، دکتر صدیقه قاســمی پژوهشــگر 
و مــدرس حوزه اولین ســخنران این نشســت بود که در 
خصــوص آراء و اندیشــه های شــهید بهشــتی در حوزه 
»خانواده« گفــت: در یک خانواده ســرمایه دار که به هر 
شــکلی از دامان حکومت و دستاوردهای حکومت معیوب، 
به پول رسیده طاق عاطفی اینگونه است که پدر یک خانه 
و مــادر خانه جداگانه می گیرد ما از طاق های قضایی آمار 
می دهیم اما از طاق های عاطفی آماری نمی دهیم؛ اما زن 
در خانواده های محروم مخصوص خانواده هایی که کسی را 
ندارد از خود دفاع کند، در طاق عاطفی هم آسیب پذیرتر 
هســتند این مســئله در جامعه ما به خصوص در مناطق 

محروم بسیار دیده می شود.
او افزود: بخش دیگر از مســایل به وظیفه قانونگذاری، 
اجرای قانون حسن نظارت بر قانون است که باید فرهنگ 
ســازی کنند؛ بخشــی از آن هم به عملکرد روحانیت باز 
می گردد که یکســری کارهایی را بایــد انجام می دادند اما 
کوتاهی کردنــد؛ از نظر من اصلی ترین مشــکل با توجه 
به اندیشه های شهید بهشــتی، تحریف مشکات خانواده 
است؛ ما مشــکات خانواده را به نوعی پنهان کاری کرده 
و به مســائل و ریشه های دیگر ربط می دهیم به طوری که 
جامعه را از واقع بینی به مسائل خانواده محروم می کنیم؛ 
»محرومیت از حق انتخاب« مشــکل اصلی خانواده است؛ 
نداشــتن وفاق ملی در تبیین مســائل خانواده و سیاست 
زدگی پژوهش ها از جمله ریشــه این مشــکات است. ما 
امروز پژوهش هایی را انجام می دهیم که جواب آن از قبل 

مشخص است.
او گفت: ســوال من از همه خصوصا روحانیون و کسانی 
که تریبــون در اختیار دارند این اســت کــه نقش ما در 
آســیب های وارد شــده بر خانواده بعد از انقاب اسامی 
چیست؟ شــهید بهشتی شخص بسیار شــجاع و آزاده ای 
بودند و به نظر من موضع گیری هایی که در مورد شــهید 
بهشتی انجام می شود و ریشه تمام مشکات بعد از انقاب 
اسامی و بهشــتی زدایی که قبل از شهادت ایشان انجام 
شد به بحث حســادت و بی تحملی فهم انسان های آزاده 
شجاع، و انسانهایی که تکلیفشان با خودشان معلوم است، 

بازمی گردد.
علیرضا بهشــتی دیگر سخنران این این نشست بود که 
در خصوص اندیشه های شهید بهشتی در خصوص حجاب، 
گفت: شــهید بهشتی بر ارزش و کارکرد حجاب برای زنان 
تاکید دارد اما هیچ گونه اســتدلالی در اندیشه های شهید 
بهشــتی، مبنی بر حجــاب اجباری دیده نمی شــود؛ من 
بارها این مســئله را تاکید کردم که اعمال حجاب اجباری 
توســط حکومت به هیچ وجه با اندیشه های شهید بهشتی 
ســازگاری ندارد. درواقع این مسأله که حجاب چه مزایایی 
می تواند برای زن داشته باشد یک مساله و مسئله اجبار در 

حجاب مسئله دیگری است.
او با اشــاره به آرا اقتصادی شهید بهشتی اظهار داشت: 
بســیاری از داوری هایی که در رابطه با اندیشه های شهید 
بهشــتی صورت می گیرد بر بی اطاعی اســتوار است؛ در 

رابطه با نگرش اقتصادی شــهید بهشتی در حوزه مسائل 
اقتصادی چهار اثر از ایشــان باقی مانده که سه اثر منتشر 
شده و یک اثر را امیدواریم امسال بتوانیم به شکل کامل تر 
از قبل منتشر کنیم و اگر کسی بخواهد در رابطه با نگرش 
اقتصادی شــهید بهشــتی نظر دهد شرط اولش این است 
که این آثار را خوانده باشد. بخش دیگری از بی اطاعی ها 
مربوط به سیره عملی شهید بهشتی است که نمونه های آن 
را زیاد دیدیم. یکی از نمونه هایی که در ســال گذشته هم 
مطرح کردم اما باز هم می بینم در فضای مجازی منتشــر 
می شــود، مناظره تلویزیونی شــهید بهشــتی و مهندس 
بــازرگان در رابطه با تعهد و تخصص اســت به طوری که 
در بخشی از این مناظره مرحوم مهندس بازرگان از شهید 
بهشتی ســوال می کند که اگر خواستید راننده ای را برای 
ماشین خود انتخاب کنید، راننده ای را انتخاب می کنید که 
متخصص باشد و یا متعهد؟ که شهید بهشتی بعد از کمی 
تامل می گوید شــخص باید متعهد باشد و ضرورتی برای 
اســتفاده از متخصص وجود ندارد. درحالی که در واقعیت 
تاریخی هیچ مناظره ای میان شــهید بهشــتی و مهندس 

بازرگان انجام نشده است.
بهشتی گفت: انسان برای انتخاب دو پیش زمینه دارد، 
آزادی و آگاهی. یکی از نقدهایی که بر این شــیوه نظارت 
اســتصوابی مطرح می شود به خاطر همین مسأله است که 
انتخاب کجای این نظارت اســت؟ انتخابگری انسان پیامد 
مهمی به نام مســئولیت دارد. مسئولیت را ما خیلی راحت 
به کار می بریم. کاش مسئولانی داشتیم که مسئولیت پذیر 
بودند. کلمه مســئولیت بار دارد. بــه همین خاطر باید در 
جمات خود از کلمه مســئولین بیشــتر استفاده کنیم تا 
مقامات. حال این ســوال برایم مطرح اســت کدام یک از 
تصمیم گیران کشور عواقب و مسئولیت تصمیم های خود 
را بر عهده می گیرند؟ همه تصمیم ها و تقصیر ها را بر گردن 
دیگری می اندازند و این مســاله به تمام جامعه هم تسری 

پیدا کرده است.
این استاد دانشگاه بیان کرد: شهید بهشتی با هر دولتی 
که می خواســت همه حمایت ها را در زمینه فراهم کردن 
تشــکیل خانواده و ازدواج و…داشته باشد بسیار مخالفت 
می کرد و مدام می گفت که این بدترین نوع اقتصاد اســت. 
شــهید بهشــتی معتقد بود آنچه در قانون اساسی مدنظر 
اســت، شکل اقتصاد و توزیع درآمد و ایجاد امکانات شغلی 
و برنامه ریزی های اقتصادی باید به ســمتی برود که با کار 

خاق و فعال خود انسان، این نیازها تامین شود.
او توضیح داد: شهید بهشــتی در جلسه دیگری که به 
تلویزیون آمد از اصل ۴3 قانون اساســی و بند دوم آن نام 
می برد- کــه خودش اصرار کرده در قانون اساســی جای 
گیرد-، بند دوم این اســت؛ تامین شــرایط و امکانات کار 
برای همه به منظور رســیدن به اشتغال کامل و قرار دادن 
وســایل کار در اختیار همه کسانی که قادر به کار هستند 
ولی وسایل کار ندارند. در واقع این تامین کار از راه تعاونی 
و با وام های بدون بهره و یا هر روش مشروع دیگری که نه 
به تمرکز و افزایش ثروت در دست افراد و گروه های خاص 
منتهی شود و نه دولت را به صورت یک کارفرمای خاص و 
بــزرگ مطلق درآورد. این اقدام باید با رعایت برنامه ریزی 
عمومی اقتصادی کشــور در هریک از مراحل رشد صورت 
گیرد.مرحوم بهشتی معتقد بود باید سیاست های شومی را 

که انسان را برده اقتصاد می کند از بین ببریم و باید اقتصاد 
در خدمت انسان باشد.

شهید بهشتی یک جمهوری گراییِ جامعه گرایانه است
این استاد دانشگاه با اشاره به اندیشه مهم شهید بهشتی 
گفت: شهید بهشــتی یک جمهوری گراییِ جامعه گرایانه 
است. تاکید و اندیشه اصلی شهیدی بهشتی جمهوری گرا 
بودن بود. اینجا منظور جمهوری گرایی آمریکایی نیست، 
بلکه مکتب جمهوری گرایی است. مساله ای که متاسفانه 
امروز شــاهد تضعیــف جمهوریت با زرق و بــرق فراوان 
هستیم. به لحاظ عدالت دیدگاه شهید بهشتی به سوسیال 
لیبرالیسم جان راک نزدیک است و به لحاظ توسعه ای من 
آن را نزدیک به توسعه انسانی می بینم. خواهشم این است 
تمام افرادی که می خواهند درباره مرحوم شــهید بهشتی 
ســخنی بگویند یا قضاوتی داشته باشــند، ابتدا با مطالعه 
دیدگاه شــهید بهشــتی را درباره اقتصاد بخوانند، بعد به 

قضاوت و اظهار نظر بپردازند.
از دیگر سخنرانان این نشست محمدرضا بهشتی بود که 
گفت: تحمل ایشان نسبت به نقد بسیار بالا بود و سعه صدر 
زیادی داشت. روایت شده در یک جلسه ای فردی نزدیک 
به نیم ســاعت حدود صد سوال از مرحوم شهید بهشتی از 
پیدایش انســان تا مسائل پرسیدند و جلسه را ترک کردند 
با وجود چنین برخورد شــکننده ی آن فرد، مرحوم شهید 
بهشتی با کمال آرامش گفتند کاش آن فرد در این جلسه 

حضور داشتند که گفتگو را ادامه می دادیم.
بهشتی ادامه داد: در این جلسه قصد نداریم چهره ای را 
تحسین کنیم و بزرگ نمایی کنیم مرحوم بهشتی آنچه را 
درست می اندیشید تا آنجایی که افق دیدش اجازه می داد 
تاش می کرد به آن دســت پیدا کند و این مساله فقط در 
حوزه نظری نبود و در زندگیش هم آن را جاری ساخت و 

با فکرش زندگی می کرد.
در پایان این نشســت فرشــاد مومنی گفت: از مرحوم 
بهشتی پرسیده شــده اگر در یک عبارت اسام را تعریف 

کنید چه می گویید؟
ایشــان گفته بود اســام به معنای انصاف اســت. اگر 
بخواهیــم انصــاف را رعایت کنیم گزارش های ســنجش 

ارزش ها و نگرش های ایرانیــان و این موج جدیدی که به 
وجود آمد، به وضوح نشان دهنده تضعیف اعتماد به نفس 
مســلمانی ما به شکل معناداری اســت و این یک مساله 
جدی اســت و باید درباره اش صحبت کنیم. همه شواهد 
هم نشــان می دهد که این ضعف شــدید در این سه دهه 

گذشته ابعاد شگفت انگیزی گرفته است.
این استاد دانشگاه تاکید کرد:  به دنبال احساس ضعیف 
شدن اعتماد به نفس مسلمانی، کسانی هم پیدا شدند که 
دقیقا کسانی را مورد حمله قرار می دهند که به عالی ترین 
شــکل و عالمانه ترین شــکل این اعتماد به نفس را به ما 
برگردانند. شیوه ای که اینها انتخاب کردند شیوه اهل علم 

نیست. شیوه برچسب زنی است.
این استاد دانشــگاه گفت: مرحوم بهشتی در دهه ۴۰ 
گفتنــد هر جا دیدید جامعه با بحران و آشــفتگی روبه رو 
اســت و خواســتید درباره چرایی آن تحقیق کنید، پاسخ 
در یک عبارت کوتاه این است که آنها حامیان حق و عدل 
نبودند. در حال حاضر شاهدیم به مسلمانان برچسب هایی 
زده می شــود و می گوینــد این گرایش به لیبرالیســم یا 
مارکسیسم دارد، من معتقدم بدیهی اولیه عقلی این است 
که اســام پیش از هزاران سال از این ایسم ها متولد شده 

است. 
اگر دیدید به حکم مســلمانی افــرادی قائل به عدالت 
اجتماعی هستند و از این قبیل … این صحبت ها را اسام 
بسیار قبل تر از مارکسیســم گفته است. یا مثا اسام در 
باب اهمیت دادن به مالکیت خصوصی تا آنجا جلو می رود 
اگر کســی در دفاع از مایملک خودش کشــته شد، شهید 
محســوب می شــود. شــاید از نظر من در اندیشه توسعه 
عادلانه شهید بهشــتی بزرگترین ظرفیتی که برای نجات 
بخشــی ما وجود دارد، این است که می گوید اسام منجی 

یک نظم اجتماعی غیر قائم به شخص است.
در حال حاضر بســیاری به نام اسام خیلی از مسائل را 
قائم به شخص می کنند و از دل آن تفسیرهای وحشتناک 
درمی آورند و آبروی دین خدا را می برند. فکر می کنم برای 
بازگرداندن اعتماد به نفس اسامی در جامعه، دین دریچه 

خوبی است.

نشست »آراء و اندیشه های اقتصادی- اجتماعی شهید بهشتی«؛ برگزار شد

علیرضا بهشتی: شهید بهشتی ابزاری شده تا از او برای مشروعیت سازی رفتارهای خودمان استفاده کنیم

فرزند شهید بهشتی:
هیچ گونه استدلالی برای حجاب اجباری در سخنان 

شهید بهشتی مشاهده نمی شود
سیدعلیرضا بهشتی فرزند شهید بهشتی در همایش موسسه دین و اقتصاد 
پیرامون شــهید بهشــتی نســبت به جماتی از شهید بهشــتی که اخیرا در 

بیلبوردهای سطح شهر واکنش نشان داد.
به گزارش جماران، علیرضا بهشــتی با بیان این که »گویی شــهید بهشتی 
ابزاری است برای استفاده خودمان بدون توجه به منظومه فکری ایشان«، گفت: 
در خیابان ها این نوشته ها در بیلبوردها با مضامین حجاب را دیده ام. برخی از 
نوشته ها به شهید بهشتی بدون استناد منتسب شده است، اما برخی هم جمله 

ایشان بوده و درست است.
او افزود: این جمات به ارزش و نقش و کارکرد حجاب برای یک زن اشــاره 
دارد. ولی هیچ گونه اســتدلالی برای حجاب اجباری در سخنان شهید بهشتی 
مشاهده نمی شــود. بلکه اعمال آن به هیچ وجه با اندیشه های شهید بهشتی 

سازگار نیست و ما نصّ صریحی هم از ایشان در این مورد نداریم.
بهشتی گفت: این که حجاب چه مزایایی برای یک زن دارد یک حرف است 
و مســأله اجبار مسأله دیگری اســت و به نظر می رسد حجاب اجباری همان 

مضارّی را دارد که اجبار بی حجابی داشت.

تبریک فرمانده کل ارتش به اژه ای
فرمانده کل ارتش جمهوری اسامی ایران با صدور پیامی، هفته قوه قضائیه 
را به حجت الاســام و المسلمین غامحسین محســنی اژه ای و کارکنان قوه 

قضائیه تبریک گفت.
به گزارش روابط عمومی ارتش، متن پیام امیر سرلشــکر سید عبدالرحیم 

موسوی به این شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

َ یحُِبُّ المُْقْسِطینَ »مائده آیه ۴۲« وَ إنِْ حَکَمْتَ فَاحْکُمْ بیَْنَهُمْ باِلقِْسْطِ إنَِّ اللهَّ
برادر ارجمند حضرت حجت الاسام و المسلمین غامحسین محسنی اژه ای

ریاست محترم قوه قضائیه
سام علیکم؛

هفتم تیرماه، ســالروز شهادت رهرو صدیق حضرت امام خمینی)رضوان الله 
تعالی علیه( و همرزم خستگی ناپذیر حضرت امام خامنه ای ) مد ظله العالی (، 
آن عالم عامل، حضرت آیت الله دکتر بهشتی و 7۲ تن از یاران صدیق انقاب که 
به عنوان هفته قوه قضائیه نامگذاری شــده، فرصتی است مغتم تا عاوه بر ارج 
نهادن به مقام شــامخ آن شهیدان گرانقدر، اقدامات انقابی  و تاش مجاهدانه 
قوه قضائیه در تحقق منویات رهبر معظم انقاب اسامی بویژه در سالهای اخیر 

برای مردم شریف و عزیز، تشریح و تبیین شود.
قوه قضائیه با ریاست حضرتعالی، به حول و قوه الهی و بدون توجه به تهدید، 
تخریب، تضعیف و  جنگ نرم دشمنان ایران اسامی در تاش است تا مقتدرانه 
در حوزه ماموریت خود از جمله تعمیم عدالت، پیشگیری و مبارزه با فساد اقدام 

کند و در این مسیر پر شیب و نشیب، توفیقات بسیاری نیز داشته است.
اینجانب با گرامیداشــت سالروز شــهادت حضرت آیت الله دکتر بهشتی و 
یاران باوفایشــان، فرا رسیدن هفته قوه قضائیه را به جنابعالی و آحاد کارکنان 
این نهاد مقدس تبریک عرض نموده و توفیقات روزافزون آن ریاست محترم  و 
همکاران گرانقدر را تحت رهنمودهای رهبر حکیم انقاب اســامی از خداوند 

متعال مسئلت می نمایم.
فرمانده کل ارتش جمهوری اسامی ایران

سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی«

ابوترابی فرد:
برنامه هفتم توسعه بدون تعریف راهبردها 

و اجرای درست، به نتیجه نمی رسد
به گفته خطیب موقت نماز جمعه تهران قطعا برنامه هفت ســاله توســعه 
بدون کار و تاش پی در پی و بدون تولید مبتنی بر علم و بدون تعریف دقیق 

راهبردها و اجرای درست به نتیجه نخواهد رسید.
حجت الاســام والمسلمین ســید حســن ابوترابی فرد در خطبه های نماز 
جمعــه این هفته تهران ضمن دعوت نمازگزاران بــه رعایت تقوای الهی بیان 
کرد: ریاســت جمهوری اســامی ایران روز یکشــنبه ۲۸ خردادماه با الهام از 
سیاست های کلی اباغی، برنامه هفتم توسعه، لایحه توسعه اقتصادی، اجتماعی 

و فرهنگی کشور را به مجلس شورای اسامی تقدیم کرد. 
ســند برنامه یکی از مهم ترین اســناد بالادســتی و ابزارهای نظام تدبیر به 
منظــور اداره خردورزانه امور و اجتناب از رفتارهای ناهماهنگ و ســلیقه ای و 

فاقد مبنا به شمار می رود.
او اضافــه کرد: این ســند مهم تبییــن کننده نقش راه قوای ســه گانه و 
دســتگاه های اجرایی کشــور برای دستیابی به رشــد اقتصادی بالا و پایدار از 
طریق ایجــاد هماهنگی میان ارکان مختلف نظام بــوده و از این زاویه دارای 

جایگاه بسیار محوری است.
او در ادامه تاکید کرد: برنامه هفت ســاله هفتم توســعه بدون کار و بدون 
تــاش و بدون تولید مبتنی بر علم و بدون تعریف راهبردها و اجرای درســت 
توسط مجموعه حاکمیت و ملت قطعا به نتیجه نخواهد رسید. راهبرد دومی که 
در کنار تولید حداکثری حضرت یوسف بر آن تاکید داشت مصرف حداقلی بود. 
اگر ما ۲۰ درصد از گازی که اســتخراج می کنیم و با هزینه سنگین و فناوری 
پیچیده به نقاط مختلف کشــور هدایت می کنیم به صادرات تخصیص دهیم با 

یک تحول جدی در برنامه هفتم روبه رو خواهیم شد.
او در ادامه با اشــاره به ارائه برنامه هفتم توسعه به مجلس شورای اسامی 
بیان کرد: از جمله مســائلی که در سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه مورد 
تاکید قرار گرفته و همه مســئولان باید به آن توجه داشته باشند واقعی کردن 
منابع و مصارف دولت و فراهم آوردن زمینه رشــد پایدار و بالا، شفافیت درآمد 
و هزینه شرکت های دولتی، شــفافیت بدهی های عمومی دولت، ایجاد تحول 
در نظام مالیاتی با رویکــرد تبدیل مالیات به منبع اصلی بودجه جاری دولت، 
تک رقمی شــدن تورم طی برنامه پنج ســاله، تقویت رویکرد اقتصادمحور در 
سیاســت خارجی، حفــظ ارتباط ذخائر و منابع آبی، تحــول در نظام اداری و 
اصاح ساختاری آن با رویکرد افزایش نقش بخش خصوصی، اقتدار نظام جامع 
تامین اجتماعی و تحکیم نهاد خانواده و رفع موانع رشــد و شــکوفایی جامعه 

بانوان کشور می باشد.
ابوترابی فرد خاطرنشــان کرد: عملیاتی کردن سیاست های یاد شده که در 
لایحه برنامه هفتم به صورت شــفاف به آن پرداخته شــده است در وهله اول 
نیازمند اصاح ســاختار نظام بودجه ریزی کشور است. انضباط مالی و مدیریت 
دقیق منابع و بودجه ریزی براســاس عملکرد، اصاح و شــفاف سازی بدهی و 
معوقات دولت و شرکت های دولتی، تعیین تکلیف طرح های تملک دارایی های 
سرمایه ای نیمه تمام، تخصیص راهبردی منابع از جمله مواردی است که باید 

به آن توجه شود.
تا اصاح بودجه ریزی شاهد انضباط کامل درآمدها و هزینه ها خواهیم بود 
کسری بودجه عمومی کشــور در سال 1۴۰1 حدود 3۰۴ هزار میلیارد تومان 
بوده اســت و در حوزه های دیگر هم این کســری وجــود دارد. با برنامه ریزی 
عملیاتی و مدیریت دقیق مصارف و منابع این کسری بودجه به حداقل خواهد 
رســید. امیدواریم که دولت و مردم در این راه دســت به دست هم داده و در 

تحقق اهداف پیش بینی شده در این برنامه موفق شوند.

لطیفی:
عموم دستگاه ها ارتباط بین المللی ندارند که 

بخواهیم از تعطیلات جهانی تبعیت کنیم
به گفته رئیس ســازمان امور اداری و استخدامی کشور برخی دستگاه های 
اجرایی ارتباطات بین المللی دارند و تغییر در روزهای تعطیل هفته برایشــان 
معنادار است اما عموم دســتگاه ها ارتباطات بین المللی ندارند که بخواهیم به 

تبع سایر کشورها روزهای تعطیل را تغییر دهیم.
به گزارش ایرنا، میثم لطیفی گفت: هماهنگی تعطیات پایان هفته با سایر 

کشورها خواسته فعالان اقتصادی است.
او با تصریح بر اینکه در قانون خدمات کشوری تعیین روز تعطیلی بر عهده 
دولت است، افزود: در مجلس برخی نمایندگان نظرشان این بود که این روز را 
تغییر دهیم که البته تصمیم آنها هنوز نهایی نشده و باید منظر صحن مجلس 

بمانیم. 
لطیفی با تأکید بر اینکه بنای دولت بر تعطیلی پنجشــنبه اســت، در عین 
حال متذکر شد که با وجود اختیار دولت در تعیین تعطیات هفته، اگر مجلس 

تصمیمی بگیرد که تبدیل به قانون شود، دولت تبعیت خواهد کرد. 

اخبار کوتاه


